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• A N e m z e t k ö z i Bar tók 
T á r s a s á g r e n d e z é s é b e n A 
passiók útjai c fmmel nem-
zetközi mesterkurzust tartott 
Szegeden Jeremiás Margit, 
a Brüsszeli Zeneakadémia 
professzora és a Genfi Ope-
rastúdió magánénektanára . 
A kurzus záróakkordjaként 
ma este fél 8-kor operaestet 
rendez a Col legium Musi-
cum Hungaricum a Deák Fe-
renc Gimnáziumban (a bel-
épés díjtalan!), amelyen köz-
reműködnek a Belgiumban 
élő kontraalt énekesnő tanít-
ványai: Dominique Corbiau, 
Pörneki Anikó, Szerelem 
Csilla, Kovács Gábor, fellép 
továbbá: Elisabeta Chaver-
dian ( zongora ) . A Sal ier i 
Kamarazenekar t Octavian 
Anghel vezényli. A műsoron 
áriák szerepelnek Hándel , 
Moza r t , R o s s i n i , Be l l i n i , 
Verdi és Puccini operáibői. 

- Az ország több városá-
ban tartot tam már mester-
kurzust, Szegeden a második 
alkalommal rendeztük meg -
m o n d j a J e r e m i á s M a r g i t , 
amikor egyik délelőtt a ren-
dezvénynek otthont adó Ki-
rály-König Péter zeneiskolá-
ban beszélgetni kezdünk. -
Ennek a kurzusnak az a cél-
ja, hogy népszerűsítsük a ba-
rokk s t í lus t . Ma már Ma-
gyarországon is vannak na-
gyon jó barokk együttesek, 
de v i s z o n y l a g k e v é s az 
olyan énekes, aki ismeri a 
barokk énekes i t echn iká t . 
Mindig nagy örömmel jövök 

„Egész testünkkel énekelünk" 
- mondja a brüsszeli zeneakadémia professzora 

Jeremiás Margit örömmel jött ide. (Fotó: Karnok Csaba) 

Magyarországra, imádok itt-
hon tanítani. Sok magyar ta-
nítványom számára sikerült 
ösztöndí jat szereznem, így 
ki tudtam őket vinni hosz-
szabb-rövidebb kurzusokra 
B e l g i u m b a . Ké t s záz év re 
visszanyúló zenei hagyomá-
nyokkal rendelkező család-
ból származom. Én vagyok a 
l e g r o s s z a b b a c s a l á d b a n , 
ugyanis mindannyian hang-
szeres zenészek, és a hang-
szereseknek általában fenn-
tartásaik vannak az éneke-
sekkel szemben. Tanárként 

azt vallom: az éneklésnek is 
a hangszeres zenélésből kell 
k i i n d u l n i a . Azt s z o k t a m 
mondani : énekel je tek úgy, 
mint egy hangszer. 

• Mikor és miért került 
külföldre? 
- 1957-ben kényszerből. 

A f é r j e m pol i t ika i fogo ly 
volt, mennünk kellett. Épp 
Szegedről indultunk el, cso-
dás, hogy most újra itt lehe-
tek! Amikor kikerültem, hú-
széves voltam. Hamar rájöt-
tem, ha ki aka rok törni a 
nyelv és a kapcsolatok hiá-

ion 

Magyar múltról olasz földön 
Pál József 1976-ban a sze-

gedi József Attila Tudomá-
nyegyetem szerezte meg a 
magyar-olasz szakos tanári 
d iplomát . Azóta a szegedi 
bölcsészkaron egyetemi do-
censként az összehasonlí tó 
irodalomtudományi tanszé-
ken dolgozott, 1989-ben ne-
vezték ki az Olasz Tanszék 
é l é re . T u d o m á n y o s t evé -
k e n y s é g n e k t e rü l e t e : az 
olasz-magyar irodalmi kap-
csolattörténet, szimbólumel-
mélet, ikonológia, de krono-
lógiai tárgyú könyveket is je-
lente t t meg , f ő l eg V a j d a 
György Mihály szegedi pro-
fesszorral, aki előbb tanára, 
majd főnöke volt Pál József-
nek. Több publikációt jelen-
tetett meg itthon és külföl-
dön egyaránt. Idén március-
ban a JATE-n habilitált: egy 
összehasonlító jellegű XVIII. 
századi t émáva l és Dante 
Alighieri költészetével. 

• Szegedről Rómába ve-
zetett az út... 
- Igen, idén januárban ke-

rültem az olasz fővárosba, a 
Római Magyar Akadémia tu-
d o m á n y o s i g a z g a t ó j a k é n t 
dolgozom. 

• Miből áll a munkája? 
- A Római Magyar Aka-

démia egyik legértékesebb 
centruma a magyar történe-
lem. a m ű v é s z e t t ö r t é n e t 
nemzetközi képviseleteinek 
sorában. A múlt század vé-
gén egy kiváló tudós püspök, 
Fraknói Vilmos ötlete volt az 
intézmény megalapítása. Mi-
után lehetővé vált a titkos le-
véltárak kutatása, ekkor szin-
te minden nemzet létrehozta 
saját történeti központját, az-
zal a céllal, hogy profi törté-
nészek - világiak és egyházi-
ak vegyesen - a saját kultú-
rájúkra, történelmükre vonat-
kozó vatikáni adatokat, do-
k u m e n t u m o k a t au ten t ikus 

A közelmúltban több 
olyan honfitársunkkal 
beszélgettem, akit az 
örök városba szólított a 
kötelesség. Bizonyos idő 
után kialakult bennem 
a kép: egy egész „szege-
di kolónia" dolgozik 
Rómában - diploma-
ták, tudományos intéze-
tek munkatársai, követ-
ségek dolgozói. Egyikük 
dr. Pál József, a JATE 
korábbi dékánja, aki a 
Római Magyar Akadé-
mia tudományos igaz-
gatói tisztségét tölti be. 

módon kutatni tudják. Ez ha-
t a l m a s m u n k a vol t , ezér t 
nem lehetett megoldani né-
hány he te s vagy h ó n a p o s 
ösztöndíjjal, hanem létre kel-
lett hozni olyan centrumot, 
amelyekben kutatták a ma-
gyarság és a magyar-olasz 
kapcsolatokra vonatkozó do-
kumentumokat. 

• Mikor alapították a ró-
mai magyar intézményt? 
- Több, mint száz éve -

1894-ben - alakult a magyar 
történeti intézet Rómában, s 
a munka rendületlenül és fo-
lyamatosan haladt 1948-ig, 
majd egy nagy törés követ-
kezett be 1948/49-ben. ami-
kor átlakult a rendszer Ma-
gyarországon. 

• Most, az újra működő 
intézménynek mi a falda-
ta? 
- A ko rább i h a g y o m á -

nyok felélesztésén és azok 
ápolásán dolgozom, azt sze-
retném folytatni, amin eddig 
Hajnóczi Gábor és Kelemen 
János idején is dolgoztak . 
Szeretnék egy olyan tudomá-
nyos központot létrehozni, 
amely képes a magyarság 
számára szállítani a lehetsé-
ges dokumentumokat, s a ke-

Dr. Pál József: Szeged 
kisugárzása Kómában is érez-
hető. (Fotó: Gyenes Kálmán) 

r e sz t ény f ő v á r o s b a n va ló 
magyar jelenlétet biztosítani. 

• Értesülésem szerint ön 
idén Fraknói Vilmos-
konferenciát szervez Ró-
mában. 
- Valóban, a centenáriumi 

ünnepségek sorában ez egy 
kü lönösen fon tos p i l lana t 
lesz, hiszen október végén az 
Olaszországban tevékenyke-
dő külföldi történészek, mű-
velődéstör ténészek, illetve 
hazai társaik részvételével 
egy konferenciát szervezek, 
amelyen olyan jeles tudósok 
megje lenésé t várom, mint 
például Kosáry Domonkos, 
Glatz Ferenc, Szakály Ferenc 
stb., s ezen A magyar törté-
nettudomány kezdete Rómá-
ban címmel folytatunk majd 
eszmecserét, különös tekin-
tettel Fraknói Vilmosra, aki 
ennek a m o z g a l o m n a k az 
elindítója volt az olasz fővá-
rosban. 

• Jövőre pedig hungaro-
lógiai konferencia követ-
kezik... 
- Igen, 1996 szeptember 

elején a magyarságkuta tás 
negyedik világkonferenciája 
lesz Rómában, amelynek té-
mája A magyar civilizáció és 

nya miatti börtönből, akkor 
rögtön hozzá kell fognom a 
zenéléshez, amit még Debre-
cenben kezdtem el, és ami 
univerzális dolog, mindenütt 
hasznosítható. Brüsszelben 
szereztem tanári, majd mű-
vészi diplomát. Ösztöndíjas-
ként Salzburgban tanultam 
Max L o r e n z n é l , ak i t az 
egyik legnagyobb Wagner-
specialistának tartanak. Ott 
jöttem rá, hogy kontraalt-ko-
loratúr vagyok. 

• Hogyan alakult éneke-
si karrierje? 
- Párizsban indult a pá-

lyám, mindenfelé énekeltem 
N y u g a t - E u r ó p á b a n . Nem 
vonzo t tak az o p e r a h á z a k , 
ezért elhatároztam, hogy ba-
rokk műveket fogok énekel-
ni és koncerténekes leszek. 
Nagyon sok passiót, oratóriu-
mot énekeltem, talán ennek 
is köszönhetem, hogy még 
ma is ép a hangom. Az első 
l e m e z e m e t a h a z á m n a k 
szántam, Bartók és Kodály 
népdalok szerepelnek rajta." 
A másik négy l emezemen 
barokk művek hallhatók. A 
Nemzetközi Bartók Társa-
ságnak elnökhelyettese va-
gyok, ennek keretében ren-

a k e r e s z t é n y s é g . Ebbe a 
munkába is bekapcsolódott a 
Római Magyar Akadémia , 
hiszen jelentőségét tekintve 
ez az öszejövetel igen fontos 
a magyarság számára, mert 
olyan témákat taglal, ame-
lyek a magyar jelenlétet iga-
zolják a keresztény Rómában 
és Európában, valamint en-
nek a jelenlétnek a magyar 
kultúrában való dokumentu-
mait tárja elénk. 

• Meddig tart a megbíza-
tása Rómában? 
- Az idei az úgynevezett 

nyitó év, de a gyakorlat sze-
rint általában négy évre szól 
a mandátum. A szerződésben 
egyébként csak a nyitó idő-
pont szerepel. 

• Nem hiányzik a Tisza 
parti város? 
- Szerencsére kapcsolat-

ban vagyok az itthoni kollé-
gákkal, évente kétszer haza 
is látogatok. De, egyébként: 
hiányzik ez a kedves város. 
Bár én nem vagyok szegedi, 
egyetemi hallgatóként kerül-
tem ide. Egy idős szegedi 
paraszt bácsi megfogalmazá-
sa szerint vannak: gyüttmön-
tek, gyütt maradtak és szöge-
diek. Én a középső kategó-
riába tartozom: gyütt maradt 
vagyok... 

• Szeged kisugárzása 
egyébként külföldön is 
érződik. Legalábbis ezt 
mondják az ítészek. 
- így igaz. Fontos tudo-

mányos kulturális központot 
lehet itt kialakítani, nagy ki-
sugárzással. Sok szempont-
ból Budapesthez hasonló sú-
lyú központ kialakítására al-
kalmas ez a város, hiszen er-
re adott a teljes szellemi ka-
pacitás a szegedi egyeteme-
ken. Ez Rómából nézve is 
így van, így é r e z h e t ő , s 
amennyiben az egyetemek 
megkapják azt a segítséget, 
ami a jelenlegi szint tartásá-
hoz, vagy netán az előrelé-
péshez szükséges, akkor egy 
igazán európai, sőt, megkoc-
káztatnám: világszínvonalú 
kulturális központ létrejötté-
re nyílna alkalom. 

Kisimre Feienc 

• Piacvédelmi in tézkedés 
keretében összesen 70 ezer 
tonnás kontingens bevezeté-
sét és engedélyezési kötele-
zettséget (r elő az Ipari és 
Kereskedelmi Minisztérium 
Nemzetközi Jogi Főosztálya 
négyféle cementtermék ro-
mánia importjára - közölte 
hétfőn az IKM sajtóosztálya. 

A kontingentálás szeptem-
ber 1. és december 31. közöt-
ti időszakra vonatkozik. Az 
engedélyezési kötelezettség a 
határozat szerint a Román 

• Piacvédelmi intézkedés 

Kontingens román cementre 
Köztársaságból származó HS 
2523 .10-009 (cementk l in -
ker), HS 2523.29-007 (más-
fé le por t l and c e m e n t ) , 
2523.30-001 (bauxitcement) 
és 2523.90-007 (más hidrau-
likus cement) vámtarifaszám 
szerint meghatározott termé-

kekre terjed ki. A behozatal 
korlátozásával szeptember 1-
jétől megszűnik a korábbi be-
hozatali megfigyelési rend-
szer, és helyébe az import 
kontingentálása lép. 

Az engedé lyké re lmeke t 
szeptember l- jétől lehet az 

IKM Engedélyezési Főosztá-
lyára beadni. A dokumentu-
mokban meg kell jelölni az 
úgyneveze t t H S - j e l z é s t , 
vagyis a harmonizált sziszté-
ma szerinti számot. A szep-
tember 1 -je után beérkező, il-
letve a konszignációs raktár-
ból kitárolt árura a szerződés-
kötés időpontjától függetle-
nül a behozatal i engedélyt 
meg kell kérni. A kérelemhez 
a külkereskedőnek belföldi 
felhasználói nyilatkozatot és 
indoklást is csatolni kell. 

deztük meg ezt a mesterkur-
zust. Énekesi karrierem pár-
huzamosan fut a 15 éve idült 
p e d a g ó g i a i m u n k á m m a l . 
Taní to t tam már Hamburg-
ban, Genfben, Franciaorszá-
ban t ö b b f e l é , és r e m é l e m 
Szegeden is lesz még rá le-
hetőségem. Ez ugyan anya-
gilag nem tűi kifizetődő, de 
nem ez a lényeg. Ha kell, én 
h o z o m ide a p é n z t , hogy 
tudjak segíteni a magyar nö-
vendékeimen. Nyugat-Euró-
pában óriási kultusza van a 
ba rokk o p e r á k n a k . E g y r e 
több férfialt és férfiszoprán 
van. Nagyon szeretem ezt a 
fajta éneklést tanftani, mert 
k ü l ö n l e g e s t echn iká t igé-
nyel. Remélem Magyaror -
szágra is hamarosan eljut a 
XVIII . század legnagyobb 
férf iszopránjáról , Farinelli-
ről készttett nagyszerű film, 
és az emberek jobban meg-
értik majd ezt a korszakot, 
amelyben a gyerekek már 14 
éves korukban operaszínpa-
dokon énekeltek. 

• Mi a legfontosabb ta-
nács, amit minden nö-
vendékének elmond? 
- Az e g é s z t e s t ü n k k e l 

meg kell tanulnunk szaba-
don, természetesen énekelni. 
Az énekesnek a tüdejét, a tá-
maszát, a lengőbordáit, szin-
te minden szervét fel kell ah-
hoz használnia, hogy meg-
szólaljanak a rezonanciák. A 
szorított, erőltetett éneklés 
komoly károkat okoz. 

H. Zs. 

Újszentiván focija és Toldija 
Megyénk egyik kis te-

lepülése egész vasárnap-
ját a sportnak szenteli. 
Szeptember másodikán 
ugyanis Ujszentivánon, 
a Tilia Kulturális Egye-
sület szervezéséhen a 
legkülönbözőbb sport-
események várják a szó-
rakozni vágyókat. A 
programok sorában ter-
mészetesen kiemelt he-
lyen van a nemzetközi 
kispályás labdarúgó tor-
na, amelyet a Dental Fo-
gászati Stúdió támogat. 
Reméljük, más formá-
ban nem lesz szükség a 
Dentalra... A torna azért 
nemzetközi, mert az új-
szentivániak a környező 
települések mellett, né-
hány közeli, de már ha-
táron túli gárdát is meg-
hívtak. A győzelem díja 
egy vándorkupa, hiszen 

a viadalt a Tilia ezentúl 
minden évben megren-
dezi. A kupán 10 csapat 
vesz részt, közöttük ter-
mészetesen a Délma-
gyarország sok tornán 
edződött csapata is. 

Vasárnap az is kide-
rül, hogy ki a község le-
gerősebb embere, azaz 
ki Újszentiván Toldija. 
Lesz még hétméteres-lö-
vő verseny kicsiknek és 
nagyoknak, kick-box-
bemutató, játékos sport-
verseny gyerekeknek és 
kommandó-bemutató is. 
A csöppségek ugráló-
várban tombolhatják ki 
magukat, akik pedig 
úgy érzik, hogy a szo-
kottnál is nagyobb a hu-
zatjuk, indulhatnak a 
sörivóversenyen. Este 
pedig bállal zárul a ren-
dezvény. 

A. L. 

Pesten 
építkeznek 

A Központ i Stat iszt ikai 
Hivatal adatai szerint a má-
sodik negyedévben élénkült 
a lakásépftés. Az első félév-
ben ö s s z e s e n 7 5 4 5 l akás 
épü l t f e l , 12 s z á z a l é k k a l 
több, mint egy évvel koráb-
ban. Idén tovább növekedett 
a kiadott lakásépítési enged-
é l y e k s z á m a . Az ö n k o r -
mányzatok az első félévben 
17 ezer 378 új lakásépítési 
engedélyt adtak ki, 76 száza-
lékkal többet mint tavaly. 

A lakásépftés legdinami-
kusabban a fővárosban nőtt, 
a községekben lényegében 
az egy évvel korábbi szinten 
stagnált. A fővárosban 1528, 
az ország városaiban 3426, a 
k ö z s é g e k b e n 2591 l akás 
épült az e lső félévben. Az 
á t lagosan 11,5 száza lékos 
növekedésen belül a buda-
pesti építkezések száma 62 
százalékkal volt több mint a 
múlt év első felében. 

Az országban 1476 lakás 
szűnt meg hat hónap alatt. 
Ezen belül a fővárosban 103, 
a városokban 724, a közsé-
gekben 649 lakást szüntettek 
meg. S míg a községekben 
alig épf te t t ek több lakást , 
min t t a v a l y , a l a k á s m e g -
szüntetések 66 százalékkal 
emelkedtek. Budapesten vi-
szont a tavalyinak harmadá-
ra csökkentek. (MTI) 

Mindenütt jó, de legjobb otthon... 

• Az Egyesült Államokban jártak 

Hazaérkeztek a békefenntartók 
Visszaérkezett Magyaror-

szágra hé t főn az Egyesü l t 
Államokból az a 47 magyar 
b é k e f e n n t a r t ó ka tona , aki 
r ész t vet t a C o o p e r a t i v e 
Nugget ,95 elnevezésű béke-
partnerségi hadgyakorlaton. 
A magyar katonákat a Loui-
siana állambeli Fort Polk ki-
képzőközpontból az ameri-
kai l é g i e r ő C - 1 4 1 t i pusú 
száll (tógépe hozta haza a tö-
köli katonai repülőtérre. 

A Koczák Imre ő r n a g y 
vezette békefenntar tó kato-
náka t ü n n e p é l y e s ke re tek 
között fogadták. Az esemé-
nyen részt vett Borsits László 
helyettes ál lamtitkár, Deák 
János vezérezredes , a Ma-
gyar Honvédség parancsno-
ka és Donald M. Blinken, az 
Egyesült Államok rendkívüli 
és meghatalmazott nagykö-
vete. Á Himnusz és a becsü-

letes helytállást megköszönő 
üdvözlőbeszédek elhangzása 
után magyar részről kitünte-
tés t a d t a k át a z o k n a k az 
amer ika i t i s z t eknek , akik 
részt vettek a magyar kato-
nák felkészítésében. 

Az amerikai békepartner-
ségi hadgyakorlaton három 
N A T O - t a g á l l a m me l l e t t 
összesen 14 európai partner-
ország vett részt. A magyar 
katonák szállítási és ellátási 
költségét az Egyesült Álla-
mok fedezte. Ezen a hét vé-
gén a Sínai félszigetre, majd 
az ősszel Ciprusra utaznak 
magyar békefenntartó kato-
nák . A m o s t a n i a m e r i k a i 
hadgyakorlat résztvevői pe-
dig ott lesznek az őszi ma-
gyarországi magyar, brit, né-
met békepartnerségi hadgya-
korlaton is. (MTI) 

Úgy látszik, az idő is a nyarat siratja. 
De hát aminek vége, azt egyszer el kell 

A 

búcsúztatni. Es erre mi sem jobb alkalom, 
mint a DM Jinimagazinjának 

N Y Á R S I R A T Ó 
bulija a mórahalmi Bounty-ban 

Az alkalomhoz illően a szaxofon világhírű magyar zsonglőré, 

St. Martin és csapata 
fogja gyönyörű, mélabús muzsikájával emlékezetessé 
tenni a vele töltött perceket. 
-Utána aztán „adj bele", gyerünk he a diszkóterembe, vagy 
ha továbbra is a kerthelyiséghen maradsz, hallgathatod 
a Blues Bellt. Ks ami még fontos, a tombola fődíja egy 

Í O n a p o s o l a s z o r s z á g i k ö r ú t . 
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